
 یکشـــنبه 5 بهمن مـــاه 1399  2
 1951 شـــماره  دوازدهم   سال   

s e p e h r g h a r b . n e w s @ g m a i l . c o mw w w . s e p e h r p r e s s . i r

جوانگرایییاتجربهزدایی؟

جوان گرایــی  شــعار 
جذاب اســت و جامعه ما 
هم اغلب جوان هستند و 
البته جویای کار و جویای 
دموکراســی  لیبرال  نام. 
غربی می گوید برای جمع 
کــردن رأی می توان هر 
کاری انجــام داد؛ پــس 
چــه شــعاری فریبنده و 

جذاب تر از جوان گرایی؟ برخی برای اثبات خلاف این مدعا 
بــه حضور دلاورانه جوانان در همه عرصه های بعد از انقلاب 
و جنگ تحمیلی اشــاره می کنند که اشــاره برحقی است و 
نگارنــده به هیچ وجه منکر آن نیســت، چراکه خود یکی از 
آنان است. اینکه تحرک جامعه در همه ابعاد اعم از سیاسی، 
اقتصادی، فرهنگی و غیره نیاز به انرژی جوانان دارد، شکی 
در آن نیســت و به کارگیــری و اســتفاده از ظرفیت عظیم 
جوانان امر مهمی اســت که نبایــد از آن به هیچ وجه غافل 
شد، چراکه آینده را جوانان می سازند و مختص آن ها است.

اما باید بین اجرایی شــدن این شــعار فریبنده که مانند 
چاقوی دولبه اســت و جریان عظیــم نیروی کار با تجربه و 
پا به ســن گذاشــته که روزی خود جوان بوده اند و سردی 
و گرمی های زیادی چشــیده و بالا و پایین زیادی دیده اند، 

نسبتی عاقلانه و مدیریت شده برقرار کرد.
متأســفانه برخی مدیران با تمسک به این شعار فریبنده 
برخی اطرافیان خود را که از شــرایط احراز برخی جایگاه ها 
برخوردار نیســتند و با کنار زدن و نادیــده گرفتن افراد با 
تجربه تر و پخته تر، به آن مناصب می گمارند و در میان مدت 
هزینه های زیادی بر جامعه تحمیل می کنند. آیا چشم انداز 
شــعار جوان گرایی بالا رفتن آسانســوری و رابطه ای برخی 
افرادی اســت که بدون طــی کردن سلســله مراتب اداری 
و یک شــبه به برخی جایگاه ها دســت پیــدا می کنند؟ آیا 
جوان گرایی یعنی بی حرمتــی به نخبگان و بزرگان جامعه؟ 
اگر نه، پس چرا امروز در برخی ادارات شــاهد به کنار رانده 
شــدن کارکنان مجرب و سرد و گرم چشیده هستیم؟ روی 
کار آمدن برخی افراد کم سن وســال کــه مزیتی بر دیگران 
ندارنــد، در بلندمدت خســارات جبران ناپذیــری بر جامعه 

می زنند.
و البتــه درمــان ایــن درد، بــا محقق شــدن شــعار 
شایسته ســالاری امکان پذیر است. شایسته سالاری ملاک و 
معیارهایی دارد که ســن و سال یکی از سنجه های آن بوده 
و مطمئناً در ســایه شایسته سالاری بســیاری از جوانان به 
جایگاه واقعی و مناســب خود دست پیدا می کنند و پیران و 
با تجربگان نیز از فیض خود جامعه را محروم نخواهند کرد.
عمل به شــعار پوپولیســتی جوان گرایی بــدون اجرای 
سیاســت های شایسته ســالارانه منجــر بــه وارد آمــدن 
خســارت های عظیمی بر پیکر جامعه خواهد شــد. حذف 
زودهنگام خبرگان و نخبــگان مدیریتی صادق که حرف ها 
و دیدگاه هــای صادقانه آنان به مــذاق برخی مدیران جوان 
خوش نمی آید و هدررفت هزینه هایی که طی ســالیان برای 
مدیران باتجربه تر هزینه شــده، بار مضاعفی است که برخی 

مدیران کم تجربه بر جامعه تحمیل می کنند.
از سوی دیگر متأسفانه شــعار جوان گرایی بعضاً ابزاری 
شــده برای حذف و منزوی کــردن مدیرانی که در رده های 
مدیریتی مختلف توســط بالادســتی ها باید حذف شــوند. 
ســن بالاتر طبیعتاً توأم با تجربه بالاتر است و پیشکسوتان 
هر تشــکیلاتی قطعاً به دلایل مهمی بــا برخی دیدگاه ها و 
اســتراتژی های رأس تشــکیلات همراهی نخواهند کرد و 
حاضر به تحمل ضرر دانسته و قابل پیش بینی به تشکیلات 
نخواهند شــد، بنابراین باید کنار روند و چه بهانه ای بهتر از 

جوان گرایی؟!
بنابراین بر بزرگان جامعه فرض اســت که به جای تمرکز 
بر جوان گرایی، بر شــعار شایسته ســالاری تمرکز کنند. در 
سایه شایسته ســالاری و با تعریف هایی که دارد، جوان ها بر 
جایگاه های مناســب خود تکیه خواهند زد و البته نخبگان 
و خبرگان و پیشکســوتان نیز از جایگاه های شایســته خود 
دور نخواهند شــد. این شایسته ســالاری است که جامعه را 
و سیســتم مدیریت اجرایی را از سیاست زدگی دور خواهد 
کرد و حرکت زیگزاگی توأم با هدررفت ســرمایه در جامعه 
را تبدیــل بــه حرکت رو به جلــو و متمرکز بــر اهداف و 

چشم اندازها خواهد کرد.
حتی شعار جوان گرایی در ســایه شعار شایسته سالاری 
تحققی کامل خواهد یافت. چون اگر شایسته سالاری محقق 
نشود، کشف و شناســایی و به کار گماردن جوانان شایسته 
نیز ســخت خواهد بود. چه بسا جوانانی که به خاطر انتصاب 
زودهنــگام در مناصب بــالا و ناتوانــی در اداره امور، برای 
همیشــه از صحنه مدیریتی جامعه حذف می شوند و جامعه 
از انــرژِی آنان زودهنگام بی بهره می شــود. درحالی که اگر 
به روال طبیعی و براساس سیاست های شایسته سالاری آن 
جوان به تدریج رشد می کرد و با کسب تجربه های پیش نیاز 
و با رعایت سلسله مراتب بالاتر می رفت، برای همیشه جامعه 

از توان او بهره مند می شد.
این تجربه را بســیاری از دســتگاه های اداری ما دارند و 
نتایج آن را در هر دو سو دیده اند و امید است بزرگان جامعه 
این حقیقت اثرگذار را نهادینه کنند و این مطلوب تبدیل به 
ارزش شــده و در همه جا به کارگیری شود تا سرعت رشد و 

سازندگی جامعه صدچندان شود.
در آخر حکایتی شــنیدنی وجــود دارد که می گوید اگر 
می خواهی جامعه ای را درست کنی، کارهای بزرگ را بسپار 
به افراد بزرگ و کارهای کوچک را بســپار به افراد کوچک 
)سیاست شایسته ســالاری( و اگر قصد تخریب جامعه ای را 
داری کارهای بزرگ را بســپار به افــراد کوچک و کارهای 
کوچک را بسپار به افراد بزرگ )انتخاب سیاست زده مدیران 
اجرایی( که خــود به خود این جامعه خراب خواهد شــد. 
اســتراتژی که احیاناً در این چندســال در جامعه ما توسط 
دشــمنانمان پیگیری و اجرایی شــده و در برخی جاها نیز 
متأســفانه موفق به تخریب، عقب ماندگی و هدررفت منابع 

جامعه شده است.
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سهم بودجه 1400 همدان غیر واقعی، غیر قابل تخصیص و روکاغذی است
مسئولاناستانبامردمصادقانهرفتارنمیکنند

رضایی:  آذین   - خبر  گروه  ســپهرغرب، 
عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی استان 
همدان با بیان اینکه بودجه 1400 همدان غیر 
واقعی، غیر قابل تخصیص و روکاغذی است، 
افزایش  گفت: گفته های مسئولان درخصوص 
30 درصدی بودجه استان نشان از آن دارد که 

با مردم صادقانه رفتار نمی کنند.
مهرماه بود که بودجه 1400 به منظور بررســی، 
توسط دولت به مجلس ارائه شد و در آخرین سال 
خدمــت دولت و با توجه به موارد پیش بینی شــده 
از درآمدها و بودجه تعیین شــده، اما و اگرهایی در 
این خصوص پیش آمد و واکنش های بســیاری از 
صاحب نظــران و نمایندگان مجلــس را به دنبال 

داشت.
جدا از اینکه بســیاری لایحه بودجه ارائه شــده 
1400 را غیر واقعی دانســتند، برخی نیز در انتقاد 
به این اقدام لب به سخن گشوده و حتی با استفاده 
از نظرات کارشناسی و دلایل منطقی، این بودجه را 

متناسب با تورم ندانستند.
با توجه به برش های اســتانی پیش بینی شده در 
بودجه ســال آینده، منتقدان و نمایندگان مجلس 
بســیاری از اســتان ها نیز در ایــن خصوص اظهار 
نظــر کردند کــه البته این اظهــار نظرها به مذاق 
دولت مردان خــوش نیامــده و در واکنش به این 
صحبت ها مصاحبه ها و عنوان کردن مطالبی را نیز 

از سوی دولتی ها شاهد بودیم.
چندی پیش بود که حجت الاسلام احمدحسین 
فلاحی، نماینــده مردم همــدان و فامنین از غیر 
واقعی و سیاســی بودن بودجه 1400 کشور سخن 
گفت و با اشاره به سهم استان همدان از این بودجه، 
کاهش شــکل گرفته را ناشــی از آمارهای نادرست 
مدیران در بخش های مختلف عنوان کرد که بازهم 
واکنش مسئولان در ســازمان برنامه و بودجه این 
بود که افزایش 30 درصدی نســبت به بودجه سال 

99 استان را سال آینده شاهد خواهیم بود.
از بحــث واقعی و یا غیر واقعــی بودن بودجه و 
سهم استان همدان در این بخش که بگذریم، نکته 
مهم این اســت که آیا هرســال این بودجه به طور 
کامل تخصیص می یابد و پاسخگوی نیازهای استان 
به ویژه در بحث عمرانی با توجه به حجم انبوهی از 
پروژه های نیمه کاره هست یا خیر که به این منظور 
با عضو هیئت علمی دانشــگاه آزاد اســلامی استان 

همدان گفت و گو کردیم.
سیدحمید حســینی در گفت و گو با خبرنگار ما 
ضمن بیان اینکه در استان همدان برشی از بودجه 
کل کشــور را داریم، اظهار کــرد: این بودجه چند 
ویژگــی دارد که آن را در ســال 1400 از بودجه 

سال های گذشته دولت روحانی مجزا کرده است.
وی بــا تأکید بــر اینکه در اصل بودجه ســال 
آینده از جنبه اقتصادی بی انضباط و شلخته است، 
گفت: بودجه 1400 نســبت به بودجه سال جاری 
45 درصد رشد داشــته که در طول بودجه نویسی 

چندسال اخیر چنین چیزی نداریم.
عضو هیئت علمی دانشــگاه آزاد اسلامی استان 
همدان بیان کرد: ســهم 29 درصــدی مالیات در 
بودجــه عمومی ســال 1400 نیز وجــود دارد که 
کمترین ســهم را نســبت به ســال های گذشته 
داشته اســت؛ یعنی حرکت به سمت بودجه بندی 

درآمدهای دولت از نفت به مالیات را کم کرده اند.
وی با بیان آنکه ایــن بودجه 24 درصد اتکا به 
استقراض دارد، افزود: این اقدام در اصل به معنای 
آینده فروشــی است؛ سهم 35 درصدی کسری تراز 
عملیاتی در بودجه وجود دارد که نسبت به بودجه 

سال گذشته بسیار بیشتر است.
حســینی با اشــاره به سه برابر شــدن درآمد 
صــادرات نفت یا فــروش اوراق نفــت در بودجه 
ســال آینده نسبت به بودجه 99، تصریح کرد: این 
موضوع به معنای 10 برابر درآمد واقعی فروش نفت 

در سال 99 است.
وی با تأکید بر آنکه این موارد نشــان دهنده آن 
است که بودجه 1400 غیر کارشناسی، بی انضباط 
و شلخته به معنای عدم تناسب نسبت به سال های 
قبل پیش بینی شده اســت، ادامه داد: این مسئله 

باعث می شود بودجه عملًا تحقق نیابد.
عضو هیئت علمی دانشــگاه آزاد اسلامی استان 
همدان خاطرنشان کرد: رئیس جمهور روز پنجشنبه 
گذشته عنوان کرد ما این بودجه را نوشته ایم تا این 
پیام را بدهیم که دوران تحریم نفت گذشته است؛ 
این پیام به آن معنــا بوده که انگار بودجه را محل 
نامه  نگاری دانســته و به سایر کشــورها نامه نگاری 
کرده ایم که می خواهیم نفت بفروشیم و این حرف 

بی ربط و نادرستی است.
وی با تأکید بــر اینکه بودجه یک مبحث کاملًا 
عملیاتــی و واقع بینانه بوده و از مباحث سیاســی 
کاملًا جدا است، یادآور شد: در تقسیم بودجه برای 
استان ها نیز درصدی از کل بودجه پیش بینی شده 

است.
حسینی با بیان اینکه اعلام افزایش 30 درصدی 
بودجه 1400 استان همدان از سوی معاون برنامه 
و بودجه غیر واقعی اســت، اظهار کرد: با توجه به 
منابع بودجه دولت و ســه برابر شدن درآمد و 10 
برابر درآمد فروش نفت نســبت به ســال 99، این 
بودجــه غیر واقعی بوده و تحقق نخواهد یافت و به 
تناسب در استان همدان نیز این اتفاق خواهد افتاد.

وی با تأکید بر اینکــه بودجه 1400 کاملًا غیر 
واقعی و به نوعی خیال پردازانه است، گفت: رشد 30 
درصد بودجه ســال آینده استان در برابر تورم 43 
درصدی که بانک مرکزی اعلام می کند نیز نشــان 
می دهد عملًا بودجه واقعی و نه اســمی اســتان، 
حدود 12 تا 13 درصد کاهش یافته و این موضوع 

نکته مهمی است.
عضو هیئت علمی دانشــگاه آزاد اسلامی استان 
همدان بیان کرد: وقتی می بینیم مســئولان استان 
در حوزه ســازمان برنامه و بودجــه مصاحبه هایی 
درخصــوص افزایــش بودجه دارند، نشــان دهنده 
دو موضوع اســت؛ این اقدام مســئولان نشــان از 
بی توجهــی به افکار عمومی و یــا اهداف انتخاباتی 
و حزبی گروهی مدنظر آن ها بوده که این مســئله 

مورد بحث ما نیست.
وی افزود: وقتی معاون هماهنگی سازمان برنامه 
و بودجه اســتان اعلام می کنــد 30 درصد اعتبار 
پروژه هــای عمرانی در بودجه ســال آینده افزایش 
یافته است، نشــان از آن دارد که با مردم صادقانه 

رفتار نمی کنند.
حســینی با بیان اینکه علاوه بر موضوع تورم و 
غیر واقعی بودن بودجه پیش بینی شده اکثر مواقع 
بودجه اســتان تخصیص نمی یابد، تصریح کرد: در 
بحث تخصیص ها نیز با مشکل مواجه هستیم و در 
برخــی موارد در پایــان دوره بودجه به جای اولش 
باز می گردد که این امر ناشــی از مشکل مدیریتی 

است.
وی با تأکید بر اینکه در مدیریت استان همدان 
در بخش جذب بودجه مشکلاتی داریم، ادامه داد: 
این مشــکلات به نوعی مدیریت نشــده و از بودجه 
کامل استفاده نمی کنند؛ می توان گفت بودجه سال 
آینده اســتان همدان همچون سال 99 یک بودجه 

غیر واقعی، غیر قابل تخصیص و روکاغذی است.
عضو هیئت علمی دانشــگاه آزاد اسلامی استان 

همــدان خاطرنشــان کــرد: به طور قطــع بودجه 
پیش بینی شــده 1400 اســتان همدان با توجه به 
تورم موجود و حجم انبوهی از پروژه های نیمه کاره، 
کافی نخواهد بود؛ طی دوره هایی در مدیریت استان 
که الگوگرفته از مدیریت کشــور است، پروژه هایی 
کلنگ زنی و یا تعریف می شــد کــه در زمان خود 
بودجه نداشــت و در طول زمان نیز جسارت لازم 
برای تبدیل از بودجه اســتانی بــه بودجه ملی در 

مدیریت استان وجود نداشت.
وی با بیان اینکه با توجه به مطلب مذکور هرچه 
بودجه های عمرانی برای استان جذب شود به دلیل 
تخصیص برای امور روزمره دســتگاه ها پروژه های 
قبلی عملًا باقی می ماند، یادآور شــد: یک پروژه با 
بودجه مشــخصی تعریف شــده، اما در طول زمان 
به دلیل تورم، ضرایبی به آن اضافه می شود که حتی 
اگر به صورت اســمی بودجه داده شود، بازهم برای 

آن پروژه کم خواهد بود.
حســینی با تأکید بر اینکه به نظر می رسد باید 
یک جســارت و تحرک در مدیریت استان به وجود 
بیاید که فارغ از بودجه های سالانه پروژه های استان 
را به پروژه های ملی تبدیل کند، اظهار کرد: باید از 
محل بودجه های ملی برای آن ها اعتبار تعیین شود 

که شاید پروژه های نیمه تمام تکانی بخورند.
وی با بیان اینکه به ســال آخر دولت رسیده ایم 
و بسیاری از کارها فشــل بوده و برنامه ریزی برای 
آن ها وجود ندارد، گفت: در ســال آخر دولت، افراد 
اعتمادی بــه موقعیت های خود ندارند و این موارد 
مانع از آن می شــود که مدیریت فرآیند درست کار 

خود را انجام دهد.
عضو هیئت علمی دانشــگاه آزاد اسلامی استان 
همدان بیان کرد: به نظر می رســد در مورد بودجه 
کل کشــور، مجلس اقدامات خوبــی انجام داده و 
می دهد و بودجه را واقع بینانه می کند که بخشــی 
از آن کاهش بودجه خواهد بود و به تبع آن رشــد 
30 درصدی سهم استان همدان نیز کوچک خواهد 

شد.
وی با بیان اینکه با کوچک شــدن سهم استان 
از بودجــه 1400 و با توجه به تورم تأثیرات خود را 
نشــان خواهد داد، افزود: چاره ای جز این نیســت، 
چراکه بودجه ارائه شده کاملًا غیر واقعی و نادرست 

است.
حســینی با تأکید بر اینکه متوسط رشد بودجه 
کل کشــور نسبت به ســال 99 در بودجه 1400 
حدود 45 درصد بوده که ما در اســتان 30 درصد 
آن را متصور شــده ایم، تصریح کــرد: بازهم از آن 
45 درصد رشــد خیالی در استان 15 درصد کمتر 
هســتیم و حتی اگر این رشــد را بپذیریم، کاهش 

داریم.
وی یادآور شــد: این کاهش 15 درصدی نسبت 
به بودجه کل کشــور در استان نشان از بی توجهی 
به اســتان همدان، عدم چابکی مدیریت و سیستم 
اداری اســتان در جذب بودجــه و احیاناً عملکرد 
ضعیف تــر در دوره های قبل بوده که اکنون بودجه 

کمتری درنظر گرفته شده است.
گرچه در بودجه 1400 خانه از پای بست ویران 
است، اما آنچه در این میان بیش از قبل قابل توجه 
بوده، آن اســت که حتی عــوام نیز به تورم موجود 
آگاه هستند و اما بازهم برخی مسئولان دم از رشد 
سهم بودجه می زنند که این مهم در همدان نیز به 
گفته مسئولان رشد 30 درصدی نسبت به بودجه 
99 داشــته و اگر هم درست بوده و تخصیص یابد، 
بازهم 15 درصد از متوســط رشد بودجه کشوری 

کمتر است.
درحالی مدیران استان همدان سخن از افزایش 
30 درصــدی می زنند و این موضــوع برای آن ها 
رضایت بخش است که پروژه های نیمه کاره بسیاری 
را شــاهد هستیم که هرســال با وجود اعلام سهم 
بودجه هنوز هم به ســرانجام نرســیده، اما بازهم 
مدیران اســتان دل به بودجه خیال پردازانه ســال 

1400 خوش کرده اند.
بسیاری از بودجه های پیش بینی شده دستگاه ها 
در اســتان به صورت کامل طی ســال های گذشته 
محقق نشده است و این عدم تخصیص صددرصدی 
یکی از مشــکلات ناشــی از عدم مدیریت درست 
در این حوزه بوده و نشــان از بی توجهی به استان 
همدان، عــدم چابکی مدیریت و سیســتم اداری 
اســتان در جذب بودجه و احیاناً عملکرد ضعیف تر 
در دوره های قبل بوده کــه اکنون بودجه کمتری 
درنظر گرفته شده اســت؛ البته مسئولان سازمان 
برنامه و بودجه کمر همت بسته اند که مصرانه اعلام 
کنند این بودجه افزایش داشــته که این امر نشان 
از عدم صداقت در رفتار آن ها با مردم دارد، چراکه 
بســیاری از منتقدان و صاحب نظران این نظریه را 

نمی پذیرند.
امــا آنچه عیان اســت اینکه با توجــه به اقدام 
مجلس درخصــوص بودجــه 1400، به طور قطع 
بودجه پیش بینی شــده اســتان به تبع بودجه کل 
کشــور کمتر از این مقدار خواهد شد، اما چاره ای 
نیســت جز اینکه مدیریت ارشد اســتان مدیران 
دستگاه های اجرایی را موظف به جذب صددرصدی 
و حداکثری اعتبار کنند که با سستی و عدم چابکی 
در میان برخی مدیران نیز باید منتظر ماند و دید، 
اقدام مدیر ارشــد اســتان در تحقق این مهم مؤثر 

خواهد بود یا خیر؟
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ســپهرغرب، گــروه خبــر - طاهــره 
مسکن  ملی  اقدام  طرح  اجرای  ترابی مهوش: 
که از ســال گذشــته در همدان آغاز شد و 
طی ماه های اخیر شــاهد آغاز به کار عملیات 
عمرانی در تعدادی از این مساکن بودیم، برای 
رســیدن به نتیجه مطلوب نیازمند همدلی و 

همراهی همه دستگاه های مرتبط است.
با روی کار آمدن دولت یازدهم و تکیه آخوندی 
بر مســند وزارت راه و شهرســازی، طرح مســکن 
مهر در کشــور به دلیل عدم اعتقاد وی به این نوع 
مسکن سازی، متوقف شد و همین امر در سال های 
آتــی منجر به بروز مشــکلاتی عمیق جهت تأمین 
مسکن ارزان قیمت برای دهک های پایین اقتصادی 

در کشور شد.
پس از اســتیضاح آخوندی و با روی کار آمدن 
محمد اسلامی یعنی پس از 6 سال، دولت تصمیم 
به ساخت مســکن ارزان قیمت گرفت و طرح خود 
را تحت عنوان »طرح اقدام ملی مسکن« عملیاتی 
کرد. این طرح شــامل ســاخت 400 هــزار واحد 
مسکونی است که ســاخت 200 هزار واحد آن در 
شــهر های جدید و با مشــارکت بخش خصوصی، 
چیــزی کمتر از 100 هزار واحــد در مناطق بافت 
فرســوده و توسط شرکت بازآفرینی شهری و 138 
هزار واحد در شهرهای بیشتر و کم تر از 100 هزار 
نفر با توافق وزارت راه و شهرســازی توســط بنیاد 

مسکن انقلاب اسلامی ساخته می شود.
حال آنکه اوایل شهریورماه سال گذشته ثبت نام 
طرح ملی مسکن از استان کرمان آغاز شد و سپس 
از هجدهــم آبان مــاه نیــز دور دوم ثبت نام طرح 
اقدام ملی مســکن در 10 اســتان دیگر آغاز شد 
که در نخســتین گام در سیستان و بلوچستان، قم، 
خراسان  شمالی و خراسان  جنوبی نام نویسی شروع 
و در گام بعدی نام نویســی در کردستان، کهگیلویه 
و بویراحمد و سپس چهارمحال و بختیاری، همدان 

و یزد آغاز شد.
دراین بیــن یکــی دیگر از مشــکلات و درواقع 
دغدغه های اصلی عدم توانایی دولت برای عمل به 
تعهداتش در ساخت و تحویل به موقع واحد ها است، 
زیرا در شــهری همچون همدان طی ســال جاری 
وضعیت نابه سامان مسکن به گونه ای پیش رفت که 
حتی امکان اجاره نشــینی نیز برای اقشار کم درآمد 
به یک رؤیا بدل شده و برای حل این مشکل مردم 
حتی دســت به گریبان ولی فقیه در استان شدند 

تا حد و مرزی حداقل برای اجاره بها تعیین شود.
بــا این اوصاف طــی روزهای اخیــر در خبرها 
آمده بود که حق شــناس، معاون مســکن شهری 
بنیاد مسکن انقلاب اســلامی از نخستین مساکن 
طرح اقدام ملی در شــهر و اســتان همدان بازدید 
کرده اســت؛ اما دراین بین علی رحیمی فر، رئیس 
کمیســیون فنی و عمرانی شــورای اسلامی شهر 
همدان در گفت وگو با رســانه های مختلف با انتقاد 
از نحوه اجرای این طرح، معتقد اســت کاری برای 
اجرایی شدن این طرح در استان صورت نپذیرفته، 
بنابرایــن با توجه به اهمیت موضوع بر آن شــدیم 
تــا دراین باره گفت وگویی را بــا وی و نیز داریوش 

حســینی، مدیــرکل راه و شهرســازی و عبــاس 
صوفی، شــهردار همدان ترتیب دهیم که در ادامه 

می خوانید:
مدیرکل راه و شهرســازی استان همدان با بیان 
اینکه بنده بارهــا اعلام کرده ام که زمین مورد نیاز 
تأمین و کارگزاران این طرح )بنیاد مســکن انقلاب 
اسلامی و ستاد اجرایی فرمان امام )ره(( پیمانکاران 
اجرای را انتخاب کرده اند، گفت: نقشــه های مورد 
نیاز نیز تهیه شــده و بخــش اعظمی از پروانه های 
ســاختمانی را هم گرفته ایم و تعدادی نیز در شرف 

صدور از سوی شهرداری است.
داریوش حسینی با تأکید بر اینکه درحال حاضر 
هیچ مانعی پیش روی عملیات اجرایی این مساکن 
)مگر شرایط جوی همچون سردی و بارش باران و 
برف( وجود نــدارد، ابراز کرد: بازهم تأکید می کنم 
زمین تحویل داده شــده و در مدت زمان مناسبی 

این خانه ها ساخته  خواهند شد.
وی در پاســخ به این سؤال که خانه های مذکور 
در کدام بخش شهر همدان ساخته می شوند؟ گفت: 
طبق پیش بینی و اراضی تأمین شده بخشی از آن ها 
در شــهرک فرهنگیان، بخش دیگری در شــهرک 
مدنی و تعدادی نیز در شــهرک بهشــتی ساخته 

می شوند.
این مقام مسئول با تأکید بر اینکه درحال حاضر 
بــرای 6 هزار نفر از متقاضیــان زمین مورد نیاز را 
در سطح اســتان تأمین کرده ایم، اظهار کرد: مبلغ 

تمام شده این مساکن به قیمت روز خواهد بود.
مدیرکل راه و شهرســازی افزود: درحال حاضر 
قیمــت پایه هــر متر مربع را در شــهر همدان دو 
میلیون و 700 هزار تومان مشــخص کرده ایم، اما 
ممکن است تا مرز سه ونیم و یا چهار میلیون تومان 
نیز برســد؛ زیرا این مهم بستگی مستقیم به قیمت 
مصالح دارد. اما آنچه مسلم است آنکه این نوسانات 
از آنجایــی که قیمت پایه عدد مشــخصی اســت، 

تأثیرگذاری آن چنانی نخواهد داشت.
وی میزان تســهلات ارائه شــده به هر متقاضی 
را 100 میلیــون تومــان اعلام کــرد و گفت: این 

تسهیلات با نرخ 18 درصد ارائه می شود.
رئیس کمیسیون فنی و عمرانی شورای اسلامی 
شهر همدان نیز با بیان اینکه طبق ماده 31 قانون 
اساســی داشتن مســکن مناســب حق هر فرد و 
خانواده ایرانی اســت، ابراز کرد: براساس این ماده 
قانون دولت موظف اســت با رعایت اولویت ها برای 
اقشــار نیازمند به خصوص روســتاییان و کارگران 

زمینه اجرای این اصل قانونی را فراهم کند.
علی رحیمی فر بــا تأکید بر آنکه برابر این اصل 
قانون بالادستی دولت موظف به اهتمام و اقدام برای 
اجرایی شــدن این مهم است، تشریح کرد: درحال 
حاضر بازار مسکن در همدان با التهاب وحشتناکی 
مواجه شده است، به طوری که برای اقشار متوسط 

صاحب خانه شدن رؤیایی دست نیافتنی است.
وی با اشــاره به اینکه درحال حاضر طبق آمار 
ارائه شــده درآمد 50 درصد حقوق بگیران زیر پنج 
میلیون تومان اســت و حتی اگر طی ماه یک ریال 
نیز خرج خوراک و پوشــاک نکننــد بازهم امکان 

خانه دار شدن آن ها به امری محال بدل شده است، 
اذعان کرد: در شــهری همچون همــدان هر متر 
آپارتمان به طور میانگیــن چیزی حدود 20 تا 25 

میلیون تومان است.
این مقام مســئول با تأکید بر اینکه طبق اصل 
مندرج در قانون اساســی دولــت موظف به تأمین 
مســکن ارزان قیمت برای اقشــار کم درآمد است، 
عنوان کرد: این مهم در دولت نهم و دهم با اجرای 
مســکن مهر در دســتور کار قرار گرفت و با وجود 
نواقص موجود، توانســت در این زمینه بازار مسکن 
را کنترل کند؛ امــا با روی کار آمدن دولت جدید، 

اجرای این طرح متوقف شد.

رحیمی فر ادامه داد: دولــت یازدهم در آغازین 
روزهای شــروع به کار خود دم از اجرای مســکن 
اجتماعی می زد، اما متأســفانه شاهد اجرایی شدن 

آن به دلایل نامعلوم نبودیم.
رئیس کمیسیون فنی و عمرانی شورای اسلامی 
شــهر همدان با بیان اینکه با عدم اجرای این طرح 
شــاهد ایجاد خلأ عمیقی در فضای مسکن کشور 
شــدیم، اذعان کرد: این مهــم باعث برهم خوردن 
شــرایط عرضــه و تقاضا در بازار مســکن شــد و 
درنهایــت وضعیت نا به ســامان مســکن در اغلب 

استان ها را به وجود آورد.
رحیمی فر با اشــاره بــه اینکه اخیراً با شــدت 
گرفتن التهاب در بازار مســکن دولت بحث اجرای 
طرح اقــدام ملی را در دســتور کار خود قرار داده 
اســت، عنوان کرد: تأمل برانگیزتر اینکه تاکنون در 
اســتان همدان و به ویژه شهر همدان در این زمینه 

اقدامی صورت نپذیرفته است.
وی با خطاب قرار دادن مدیرکل راه و شهرسازی 
استان همدان، گفت: سؤال من این است که پس از 
حضور شما در شورا )چند ماه قبل( ما بخشش 50 
درصدی عوارض پروانه ساختمانی را جهت تسریع 
در کارها مصوب کردیم، حال شما بگویید طی چند 

ماه چه اقدامی در این زمینه انجام شده است؟
رحیمی فــر ادامــه داد: طبق بررســی که طی 
روزهای اخیر از مدیران مرتبط داشــتم، این اداره 
کل حتــی بــرای یک متــر مربع از این مســاکن 

پروانه ای از شهرداری نگرفته است.
رئیس کمیسیون فنی و عمرانی شورای اسلامی 
شهر همدان با اشــاره به اینکه مگر وی )مدیرکل 
راه و شهرســازی( مدعی نیســت کــه در حصار 
حاج شمس علی عملیات عمرانی را در 609 واحد از 

طریق کارگزاری ستاد اجرایی فرمان امام )ره( آغاز 
کرده است، سؤال من این بوده که با کدام پروانه و 
با کدام پیمانکار؟ اظهار کرد: مگر نه اینکه پیمانکار 
جهاد نصر مرکزی اعلام شده، حال آنکه بنده خبر 
موثق دارم که این شرکت در همدان حضور ندارد.

رحیمی فــر با تأکید بر اینکه برای آغاز به کار هر 
عملیات عمرانی دریافت پروانه ساختمانی یک الزام 
اســت، تشــریح کرد: اگر واقعاً پروژه در این زمینه 

بدون پروانه انجام پذیرفته، تخلف است.
وی ادامه داد: سؤال بعدی من این است که مگر 
نه آنکه تأمین زمین یکی از فاکتورها برای ساخت 
مســکن ارزان قیمت بوده، این اداره کل چه اقدامی 
دراین زمینه داشته است؟ مگر نه اینکه در مسکن 

مهر نیز زمین توسط دولت واگذار می شد.
رحیمی فر با تأکید بر اینکه بارها از مدیرکل راه 
و شهرســازی خواهان حضور در صحن شورا برای 
پاسخگویی و ارائه توضیح شده ایم اما وی از این امر 
ابا کرده اســت، در پاسخ به این سؤال که حسینی 
)مدیرکل راه و شهرســازی( بارهــا محل و اراضی 
اجرای این طرح را جنب دانشگاه پیام نور، شهرک 
مدنی و شهرک بهشتی در مصاحبه های خود اعلام 
کرده آیا شــورا و شــهرداری در جریان تأمین این 
اراضی نیستند؟ تشریح کرد: خیر، ما وقتی متوجه 
تأمین زمین خواهیم شــد که از شــهرداری پروانه 

ساختمانی گرفته شود.
وی با اشــاره به آنکــه مصاحبه های این چنینی 
بیشــتر کاربرد تبلیغاتــی دارد، تصریح کرد: بازهم 
تأکید می کنم با حرف که نمی توان مسکن ساخت.
رئیس کمیسیون فنی و عمرانی شورای اسلامی 
شهر همدان اشــاره کرد: وقتی از غیر بومی بودن 
مدیران انتقاد می کنیم، مورد نقد واقع می شــویم؛ 
اما واقعاً ســپردن این مدیریت های حساس که نیاز 
به شــناخت جامع از محیط و فضا دارد به فرد غیر 
بومــی که حتی خانــواده وی نیز طبــق آنچه در 
خبرگزاری تسنیم آمده در همدان ساکن نیستند، 

شرایط را بهبود نخواهد بخشید.
وی افزود: یقیناً بومی بودن مدیران تعهد آن ها 

را نسبت به انجام وظایف بالاتر می برد.
با توجــه به تفاوت نظــر بین مدیــرکل راه و 
شهرســازی و رئیس کمیســیون فنــی و عمرانی 
شــورای اســلامی شــهر همــدان، بــرای تنویر 
افکارعمومی درخصوص گرفتن پروانه ساختمانی با 
عباس صوفی، شــهردار همدان نیز هم کلام شدیم 

که در ادامه می خوانید:
شــهردار همدان با اشــاره به اینکه ســه پروژه 

مسکن ملی شهرک های فرهنگیان، مدنی و بهشتی 
براســاس توافقی که بین شهرداری و اداره کل راه 
و شهرســازی صورت گرفته آغاز شده است، گفت: 
اداره کل راه و شهرســازی درحال پیگیری فرآیند 

گرفتن مجوز است.
عباس صوفی بــا تأکید بر اینکه برای حمایت و 
تسریع در روند ساخت این خانه ها توسط اداره کل 
راه و شهرســازی این توافق انجام شــد تا در محل 
این پروژه ها امکان استقرار و تجهیز کارگاه عمرانی 
فراهم شــود، اذعان کــرد: از آنجایی که این توافق 
مصداق کار اجرایی بود، این مســئله در شورا طرح 

موضوع نشده است.
وی ادامه داد: در راستای تسریع کار هم زمان با 
تجهیز کارگاه فرآیند گرفتن پروانه در دســتور کار 

دستگاه متولی است.
مع الوصف؛ از آنجایی که شــرایط بازار مســکن 
در شهر و اســتان همدان این روزها به یک بحران 
اجتماعی بدل شــده اســت، انتظار مــی رود بین 
دستگاه های متولی برای رسیدن به مقصد مطلوب 
همدلی و همراهی لازم هم از سوی مدیریت شهری 
و هم از سوی دســتگاه های متولی انجام پذیرد تا 
در کمترین زمان ممکن شــاهد بهره برداری از این 
پروژه ها برای التیام درد مســکن در شــرایط فعلی 
باشیم. بنابراین طبق آنچه گفته شد، گویا مباحث 
مطرح شــده مبنی بر عدم گرفتن پروانه ساختمانی 
از سوی رئیس کمیســیون فنی و عمرانی شورای 
اسلامی شهر همدان برای ســاخت مسکن ملی با 
وجود درســت بودن این صحبت، براساس توافقی 
بوده اســت که شــهرداری همدان با اداره کل راه 
و شهرسازی برای تســریع در کار داشته؛ بنابراین 
این توافــق را در ورای بروکراســی اداری می توان 
یک همکاری ســودمند تلقی کرد که می تواند در 
تســریع و ســرعت گرفتن پروژه که دغدغه اصلی 
همه ماست، مؤثر باشــد. البته انتظار می رود دیگر 
دســتگاه ها همچــون اداره کل صنعت و معدن در 
عرصــه تأمین مصالح، نظام مهندســی در طراحی 
نقشــه ها و غیره همچون مدیریت شهری همکاری 
لازم را با دستگاه متولی ســازنده این پروژه یعنی 

اداره کل مسکن و شهرسازی داشته باشند.
نکته بعدی توجه به فراهم بودن زیرســاخت ها 
در فضاهای تعریف شــده برای مســکن ملی است 
که نبایــد در فرآیند تســریع پروژه ها مورد غفلت 
قرار گرفته و ناخواســته این پروژه نیز به سرنوشت 
مســاکن مهر در نبود زیرســاخت های آموزشــی، 

فرهنگی، سلامت و غیره دچار شود.


